

# OTF UPDATE

An update on activities of the Government of Canada's Organic Production System Task Force

March 2005

Volume 1, Issue 2

## PHASE ONE FOR ORGANIC PRODUCTION SYSTEM TASK FORCE NEARS COMPLETION

The research and fact finding stage of the Organic Production System Task Force (OTF) mission is nearing completion. Formed in November 2004, the joint Agriculture and Agri-Food Canada/Canadian Food Inspection Agency task force is responsible for the recommendation and implementation of a fair and effective inspection and standards regime for organic production in Canada.

The OTF has been compiling and examining available facts and figures on Canada's organic industry, as well as undertaking and assigning new research into aspects of the industry not yet fully documented. Studies are currently being finalized on existing accreditation organizations and certification bodies and comparisons of current Canadian, European and American standards for organic production are underway. A cost-benefit analysis of possible options for an organic regime is slated for completion at the end of March.

In addition to the quantitative research activity, the task force has been talking with representatives of all sectors of the industry across the country - from small market gardeners to large-scale producers; from providers of organic certification, to processors, retailers and exporters.

"Gaining stakeholder input through person-to-person meetings is a fundamental activity in the regulation-making process," says Project Director

Joe Southall. "We must ensure we have taken into account the issues, concerns and suggestions of the industry as well as those of the consumer." To that end, the OTF has been consulting not only through formal avenues, such as the government / industry Information and Working Session held in January in Guelph, but also informally, on people's farms and processing facilities.

The task force is also speaking with the provincial governments as to their interest and ability to participate in a national regime. "There is avid interest from those provinces that already have organic production standards and systems in place," says Southall. "We plan to work with those provinces and co-operatively build upon those systems."

A credible national regime is necessary to enhance consumer protection and to satisfy emerging international trade requirements.

In early February, an OTF delegation traveled to Washington D.C. to learn from the American experience in rolling out its National Organic Program (NOP). "The U.S. team was tremendously open and helpful," says task force member Gary Briggs. "They shared with us some lessons learned which we will certainly find useful as we plan and implement the Canadian organic program."

*The Web page for the Government of Canada's Organic Production System Task Force is now available on the Canadian Food Inspection Web site at:*

<http://www.inspection.gc.ca/english/fssa/orgbio/otfgtspbe.shtml>



Government  
of Canada

Gouvernement  
du Canada

Canada

# BULLETIN DU GTSPB

Mise à jour des activités du Groupe de travail sur les systèmes de production biologique du gouvernement du Canada

Mars 2005

Volume 1, numéro 2

## LE GROUPE DE TRAVAIL SUR LES SYSTÈMES DE PRODUCTION BIOLOGIQUE S'APPRÊTE À TERMINER LA PHASE UN

Le Groupe de travail sur les systèmes de production biologique (GTSPB) s'apprête à terminer l'étape de sa mission qui porte sur la recherche et la compilation de faits. Créé en novembre 2004, le Groupe de travail mixte Agriculture et Agroalimentaire Canada/Agence canadienne d'inspection des aliments est chargé de recommander et de mettre en oeuvre un régime juste et efficace d'inspection et de normalisation de la production biologique au Canada.

Le GTSPB compile et examine des faits et données sur l'industrie canadienne des produits biologiques, et entreprend ou voit à la réalisation de nouveaux projets de recherche sur des aspects afférents qui ne sont pas encore bien étayés. On s'emploie actuellement à mettre la dernière main à des études sur les organismes d'agrément et de certification existants et à des comparaisons entre les normes canadiennes, européennes et américaines de production biologique. L'analyse coûts-avantages des régimes biologiques envisagés devrait se terminer à la fin de mars.

En plus des activités de recherche quantitative, le Groupe de travail a amorcé des pourparlers avec des représentants de tous les segments du secteur à l'échelle du pays, des exploitants maraîchers aux gros producteurs et des responsables de la certification des produits biologiques aux transformateurs, détaillants et exportateurs.

« La tenue de réunions individualisées pour obtenir la rétroaction des intervenants est une activité fondamentale du processus de réglementation, affirme le directeur du projet, M. Joe Southall. Nous devons veiller à tenir compte des enjeux, des préoccupations

et des propositions du secteur ainsi que des consommateurs. » C'est dans cette optique que le GTSPB a utilisé les voies officielles, comme la séance de travail et d'information État-industrie qui a eu lieu en janvier à Guelph, ainsi que des visites informelles chez des agriculteurs et dans des établissements de transformation, pour mener à bien ses consultations.

Le Groupe de travail négocie également avec les gouvernements provinciaux pour connaître leur intérêt à l'égard du projet et leur capacité de participer à un régime national. « Les provinces qui appliquent déjà des normes et des systèmes de production biologique sont vivement intéressées par ce projet, ajoute M. Southall, Nous avons l'intention de collaborer avec elles afin de miser sur ces systèmes et de les peaufiner. »

Un régime national digne de foi est essentiel pour mieux protéger les consommateurs et répondre aux exigences modernes en matière de commerce international.

Au début de février, une délégation du GTSPB s'est rendue à Washington DC pour se renseigner sur l'expérience qu'ont acquise les Américains lors de la création de leur programme national des produits biologiques (NOP). « L'équipe américaine a fait preuve d'une grande ouverture et son aide a été extrêmement précieuse, conclut M. Gary Briggs, membre du Groupe de travail. Elle a partagé quelques leçons avec le Groupe de travail que seront certainement utiles tout au long de la planification et de la mise en oeuvre du programme biologique canadien. »

*La page Web du Groupe de travail sur les systèmes de production biologique du gouvernement du Canada est maintenant accessible à partir du site Web de l'Agence canadienne d'inspection des aliments à l'adresse suivante :*

***<http://www.inspection.gc.ca/francais/fssa/orgbio/otfgtspb/shtml>***



Gouvernement  
du Canada

Government  
of Canada

Canada